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اداری

برق

نگاه

 ساعت کار ادارات 
در نیمه نخست سال

  رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور با بیان اینکه تغییر 
ســاعت کاری ادارات به ۶ صبح از نیمه خرداد قطعی است، 
گفت: درصورت اعلام نیاز وزارت نیرو، احتمال تغییر ساعت 

کاری ادارات از نیمه اردیبهشت هم وجود دارد.
 علاء الدین رفیع زاده گفت: چه لایحه تغییر ساعت به تصویب 
مجلس برسد و چه تصویب نشــود، ساعت کار ادارات از ۱۵ 
خردادماه تا ۱۵ شــهریور ماه تغییر خواهد کرد و ادارات از 

۶ صبح شروع به کار می کنند.
معاون رئیس جمهور تصریح کرد: به درخواست وزارت نیرو و 
درصورت ضرورت، شاید این شروع تغییر ساعت کاری ادارات 

از ۱۵ اردیبهشت ماه اجرایی شود.

اجرای برنامه های مدیریت مصرف 
برق کشور کلید خورد

اجرای برنامه های مدیریت مصرف برق کشــور در آستانه 
ورود به فصل گرما و اوج گیری مصرف برق  آغاز شــد.  صبح 
روز سه شنبه دوم اردیبهشت ماه ۱۴۰۴ و به میزبانی شرکت 
توزیع برق تهران بزرگ، آیین رسمی آغاز طرح ملی مدیریت 
مصرف برق کشــور با حضور عباس علی آبادی، وزیر نیرو و 
مدیران ارشد صنعت برق کشور در شــرکت توزیع نیروی 
برق تهران بزرگ برگزار شد. این برنامه ها به صورت همزمان 
در سراسر کشور از دوم اردیبهشت ماه فعالیت خود را آغاز 
کردند. همایون حائری، معاون برق و انــرژی وزیر نیرو در 
این مراســم مدیریت مصرف برق را جزو اولویت های همه 
کشورهای با رشــد مصرف اندک دانســت و اظهار داشت: 
ایران با رشــد ۹درصدی مصرف روبه رو اســت که همین 
موجب بروز ناترازی های شدید شده است. معاون امور برق 
و انرژی وزیر نیرو خاطرنشان کرد: باید مدیریت مصرف در 
ذات برنامه ها باشد و تنها با افزایش تولید نمی توان کمبود 

برق را برطرف کرد. 

الزامات  تحقق رشد 8درصد
ادامه از   دســت کم دو ظرفیــت مهم »رشــد 

غیرنفتی« و »موقعیــت ژئواکونومیک  صفحه اول 
ایــران« فرصت هایی برای تحقــق اهداف برنامه هفتــم در اختیار 
سیاستگذار قرار می دهند. رشــد غیرنفتی: در سال های اخیر، 
صادرات غیرنفتی ایران افزایش یافته اســت. این نشان می دهد که 
بخش خصوصــی ظرفیت بالایــی بــرای رشــد دارد.  موقعیت 
ژئواکونومیک: ایران در موقعیت استراتژیک قرار دارد و می تواند از 
بازارهای منطقه ای استفاده کند. البته باید توجه داشت که اگرچه 
ظرفیت هایی برای گذار به رشــد بالا و عبور از تله درآمد متوسط در 
دسترس سیاستگذار است، اما برای این مهم، باید الزامات سیاستی آن 
مراعات شود. ازجمله مهم ترین الزامات عبارتند از: 1. بهبود فضای 
کسب وکار: اجرای کامل قانون بهبــود مستمر محیط کسب وکار 
می تواند جذب سرمایه گذاری داخلی را افزایش دهد. 2. میدان دادن 
به بخش خصوصی: با افزایش نقش بخش خصوصی در مدیریت 
بنگاه ها، انگیزه برای بهبود بهره وری و سرمایه گذاری بیشتر می شود. 
3. بهره گیری از دیپلماسی اقتصادی: توافقنامه های تجاری با 
سازمان های بین المللی می تواند دسترسی به بازارهای بزرگ را فراهم 
کند. نتیجه اینکه با وجود چالش های موجود، رشد اقتصادی ۸درصد 
در اقتصاد ایران دشوار اما ممکن است. تجربه سه ساله دولت سیزدهم 
و تحقق رشــد میانگین ۴درصد )با وجود محدودیت ها و مشکلات 
انباشت شده اقتصاد ایران( نشان داد اقتصاد ایران می تواند از تله درآمد 
پایین خارج شــود. این امر نیازمند اصلاحات نهادی، اســتفاده از 
ظرفیت های خالی تولیدی  و بهره گیری از دیپلماسی اقتصادی است. 
اگرچه تحریم ها و مســئله ماندگاری آثــار آن چالش هایی را ایجاد 
می کنند، اما تجربه تاریخی ایران و کشورهای مشابه نشان می دهد که 

با تمهیدات مناسب، می توان به رشد اقتصادی بالایی دست یافت.

رمزگشاییازناترازیها
گفت و گو با  سید احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد دولت سیزدهم در تلویزیون همشهری

  یکی از مســائل مهــم اقتصاد 
ایران از زمان شروع به کار دولت چهاردهم، 
مشکلات ناترازی هاست که از لحاظ رسانه ای 
تلاش می شود دولت سیزدهم مقصر جلوه 
داده شود. درباره علل ناترازی های موجود 

توضیح دهید.
 به نظــرم قبلش باید پاســخ بدهیم کــه با چه 
شاخص هایی دولت سیزدهم را تحویل گرفتیم؛ 
چون از تابستان سال ۱۴۰۰این قدر زیاد نگذشته 
است. در آن مقطع واقعا مردم از جهت قطع برق 
کلافه شده بودند و جزو تابستان های با خاطره بد 

به جهت تحمیل خاموشی ها بود.
خب، همین به نظرم یک شــاهد روشن است. 
اصلا مسئله ناترازی ها چه در حوزه انرژی و چه 
در حوزه آب و ســایر مقولات برای قبل از دولت 
ســیزدهم وجود دارد؛ حتی ناترازی های مالی. 
نخستین جلسه کاری که شهیدرئیسی ما را به 
آن دعوت کرد برای اینکــه وارد موضوع بحث 
اقتصادی شویم، روزی بود که ما هنوز رأی اعتماد 
از مجلس نگرفته بودیم؛ اواخر مردادماه ۱۴۰۰ 
و بحث تامین حقوق های آن  مــاه بود. به علت 
کاهش درآمدهای مالیاتی و نفت، خزانه دولت 
برای پرداخت حقوق به همه کارکنان موجودی 
نداشت. هرطور بود منابع تامین اعتبار شد، اما 
دچار تأخیر شــدیم و آخرین حقوقی که دولت 

دوازدهم پرداخت کرد با تأخیر بود.
یعنی ناترازی ها به دولت روحانی 

بازمی گردد؟
نه، من نمی خواهم بگویــم دولت آقای روحانی 
مقصر است. واقعا این مسائل، ریشه طولانی تری 
دارد، اما درآمدهای نفتی این ناترازی ها را پوشش 
می داد و به چشم نمی آمد. از سال ۹۱که تحریم ها 
درآمد نفتی کشور را دچار آسیب کرد، ناترازی ها 

به تدریج خودش را نشان داد.
البته فرصت خیلی درخشانی را طی سال های 
۹۴، ۹۵و ۹۶داشتیم که سراغ رفع این ناترازی ها 
برویم؛ چراکه در آن مقطع، اقتصاد کلان کشور 
دارای ثبات و تورم کاهشی شده بود. متأسفانه از 
آن دوره برای حل ناترازی ها هیچ استفاده جدی 
نشد و دوباره سال ۱3۹7که تحریم های دور دوم 
برگشت، آن ناترازی ها خودنمایی بیشتری کرد. 
این بار البته دولت دوازدهم، پلن دومی هم برای 
اداره کشور نداشت که حالا اگر آمریکایی ها زیر 

توافق زدند، باید چه کرد.
در ســال های ۱3۹۸و ۱3۹۹هــم کرونا آمد و 
شرایط خیلی وخیم شد تا سال ۱۴۰۰که دولت 
سیزدهم شروع به کار کرد و در آن مقطع بحران 
قطع برق شروع شــد؛ بنابراین دولت سیزدهم 

میراث دار مجموعه انباشته ناترازی ها بود.

پس چرا شما مثل دولت فعلی به 
این موضوع ناترازی ها هیچ اشاره ای نکردید؟

 خب، البته شأن آقای رئیســی این نبود که در 
مرعی و منظر مردم در جلسات عمومی و جایی 
که مخاطب عمومی ملت هستند، خیلی گلایه و 
شکایت کند و وضعیت را بد جلوه بدهد و گردن 

کسی بیندازد. 
 در مورد ناتــرازی بانک ها چه 

کارهایی انجام شد؟
 در حوزه بانک ها خب ما بایــد اول بانک ها را از 
اینکه با عملکرد جاری خودشــان زیان درست 
کنند و مرتبا زیان انباشته شــان بیشــتر شود، 
می آوردیم روی حالتی که زیان نسازند و بروند به 
سمت سودآوری. بعد آن   در رابطه با بدهی های 
انباشته خودشان هم تدبیر می کردیم. در همین 
راستا، سال ۱۴۰۰ و اوایل سال ۱۴۰۱ صرف آن 
زیرساخت هایی شد که باید بانک های دولتی به 
سمت سودآور شــدن می رفتند و از زیان دهی 
خارج می شدند. سال ۱۴۰۱ یک بخشی از این 
کار به سرانجام رســید، چون اصلاح ساختاری 
خیلی سخت  است و تمام چندهزار شعبه در تمام 
استان ها در رشته فعالیت های مختلف اقتصادی 
درگیر بودند، اما خب سال ۱۴۰۲  بحمدالله کار 
تمام شد؛ یعنی تمام ۱3بانکی که تحت مدیریت 

دولت بودند، تماما از زیاندهی خارج شدند. 
  اما اصل ناتــرازی در بانک های 

خصوصی است.
بله، بانک های خصوصی و به ویــژه یکی دو تا از 
بانک های ناتراز داستان دیگری دارند که دوستان 
بانک مرکزی باید توضیح بدهند، اما حل وفصل 
و رفع ناترازی آنهــا را هم خیلی جدی پیگیری 
کردیم و خــب، بالاخره با صــرف زمان خیلی 
زیادی توانستیم بعد از ماه ها بانک مرکزی را قانع 
کنیم که حتما باید یک تدبیر جدی برای بانک 
آینده بیندیشــد که به آن منجر شد که نامه ای 
مشترکا اردیبهشــت ۱۴۰3، من و آقای فرزین 
به رئیس جمهور زدیم برای موضوع بانک آینده 
که خوب متأسفانه بعد از آن حادثه بالگرد، دیگر 
داستان متوقف ماند. تأسف بیشتر این است که 
متأســفانه در دولت جدید در چند ماه اخیر به 
همه بانک های ناتراز ۵،۴سال مهلت داده شده 
که برویــد خودتان مشــکلاتتان را حل وفصل 
کنید؛ درحالی که بنا نبود این قدر فاصله بیفتد 
و قرار بود موضوع بانک های ناتراز به ویژه آنهایی 
که وضعیت های بحرانی دارند، خیلی ســریع تر 

حل وفصل شود.
 در موضوع قطــع برق که دولت 
فعلی علت آن را به دولت ســیزدهم نسبت 

می دهد، چه پاسخی دارید؟
 البته عملا شــهید رئیســی، ۲ســال و ۱۰ ماه 
توانســت دولت ســیزدهم را مدیریت کند و 
حضور داشــته باشــد، اما در همان سال اول 
بیش از ۶هزار مگاوات به ظرفیت تولید برق 
کشور اضافه شد و سال دوم و سوم هم این 
عدد افزایش پیدا کرد که ایــن عدد ۶هزار 
مگاوات از متوسط افزایش ظرفیت تولید برق 
سال های قبل به شکل خیلی 
معناداری بیشــتر بود، اما 
چون موضوع ناترازی ها 
موضوع انباشته 
شده سال های 

طولانی بود باید حتما یک برنامه ۵،۴ ساله وجود 
داشت برای اینکه کشور را از این ریل خارج کند.

 بحران دیگری که مطرح می شود، 
صندوق های بازنشستگی است. در این باره 

توضیح می دهید؟
 دولت سیزدهم برای نخستین بار در بودجه سال 
۱۴۰۲زیر بار رفع این مشکل رفت و رسما گفت 
می خواهم بحران صندوق های بازنشســتگی را 
حل کنم، اما مجلس در آن سال گفت که خب، 
مســئله صندوق های بازنشستگی ساده  نیست 
که ما در بودجه ســنواتی مجوز قانونی بدهیم؛ 
دولت این را در برنامه هفتم بگنجاند که ۵ سال 
فرصت دارد این کار را انجام دهد؛ بنابراین برای 
نخستین بار دولت ســیزدهم اصلاحات خیلی 
جدی در ناتــرازی صندوق بازنشســتگی را در 
لایحه برنامه هفتم گنجاند. جا دارد تشکر کنیم 
از مجلس که همکاری کرد و عقب نکشید از این 

اصلاح مهم که نهایتا مصوب شد.
تنها دولتی که در سنوات اخیر برای حل مسئله 
صندوق های بازنشســتگی لایحــه به مجلس 
برد، دولت سیزدهم بود که پیشقدم شد؛ چون 
متأسفانه قبل از آن در دهه ۹۰ مستمرا متوسط 
سن بازنشستگی کاهش پیدا کرده و فشار خیلی 
جدی به صندوق بازنشستگی آمده بود. عملا به 
گونه ای شده بود که صندوق های بازنشستگی 
تا ۹۰ درصد منابع خودشــان را از بودجه دولت 
برمی داشتند. پس اینجا هم دوباره ریل اصلاح 
در دولت سیزدهم گذاشته شده و امیدواریم که 
دولت آقای پزشکیان هم این مسیر را دنبال کند. 
اما در دولت سیزدهم، چه در بودجه، چه در بانک، 
چه در برق و چه در صندوق های بازنشســتگی 
واقعا هم مسیر به ســمت ناترازتر شدن کامل 
متوقف شد و هم مســیر ریل گذاری به سمت 

کاهش ناترازی ها برگشت.
  یــک تصمیم مهــم را دولــت ســیزدهم در 
اردیبهشــت ماه ۱۴۰3در ســتاد هماهنگــی 
اقتصادی دولت مصوب کرد کــه به این ترتیب 
ناترازی های هدفمنــدی یارانه هــا باید انجام 
شــود. سیاســت های غیرقیمتی داشتیم که 
فشــار  جدی ای هم به مردم وارد نمی کرد. این 
مصوبه ســتاد هماهنگی دولت ۲۵ اردیبهشت 
۱۴۰3یعنی ۵،۴ روز قبل از شهادت آقای رئیسی 
رسما ابلاغ شد، اما 3۰اردیبهشت آن اتفاق افتاد 
و تصمیمات مهمی از این دســت همه موکول 
شــد که آیا دولت بعد هم موافق این تصمیمات 

هست یا نه.
  مســئولان دولــت چهاردهم 
می گویند برای پول گندمکاران و پرستاران 
و گروه های دیگر در ابتدای کار پول نداشتند. 

چه پاسخی دارید؟
همه این ناترازی ها از قبل علاج و مصوب شــده 
و ابلاغ شــده بود، اما آن 3،۲ مــاه پایانی دولت 
سیزدهم دســت نگه داشــتیم تا دولت جدید 
خودش تصمیم بگیرد؛ ضمن اینکه شهیدرئیسی 
هم که در ســال ۱۴۰۰مســئولیت را به عهده 
گرفتند در همان ماه اول برای حقوق کارمندهای 
دولت هم بودجه کافی در اختیار نداشــت؛ چه 

برسد به پرستاران و گندمکاران و پرداخت هایی 
از این دست.

علــت خاموشــی ها در پاییز و 
زمستان امسال چه بود؟ آیا دولت سیزدهم در 

تامین سوخت نیروگاه ها کوتاهی کرده بود؟
گفتم که معضل کمبود برق نیازمند اصلاحات 
بنیــادی و طولانی مدت بــرای افزایش تولید و 
کاهش مصرف اســت، امــا تدابیــر موضعی و 
کوتاه مدت هم باید اتخاذ می شد که نشده است. 
مدیرانی که ســال های ســال ممارست کردند 
می دانند الآن چطوری باید با نیروگاه ها با   پالایش 

و پخش برای تامین نفت گاز تعامل کنند.
من ایــن را نقل قول می کنم از رئیس ســازمان 
پدافند غیرعامل که ایشان گفتند ما کتبا نوشته 
بودیم به دولت چهاردهم کــه در رابطه با حوزه 
وزارت نیرو و حوزه وزارت نفت به ویژه پالایش و 
پخش برای خیلی از تغییرات زیاد تصمیم نگیرید، 
بگذارید به تدریج این اتفاق بیفتد. متأسفانه حالا 
عمدتا یک بدبینی سیاسی هم در دولت هست 
نسبت به اینکه این افرادی که هستند شاید مثلًا 
تعلق خاطری به دولت فعلــی ندارند و امثالهم. 
آنقدر سرعت تغییرات زیاد  بود که موجب شد 
آن دقت هایی که باید در شهریورماه ۱۴۰3انجام 
می شد به علت تلاطم تغییر تمام معاونان وزرا و 
مدیرکل ها و مدیران اســتان ها و... به فراموشی 

سپرده شود و مورد غفلت قرار گیرد.
 یکی از مدیران عامــل نیروگاه ها برای خود 
من تعریف می کــرد و می گفت که در دولت 
سیزدهم یک فردی از سمت وزیر نیرو حداقل 
هفته ای3 یا ۴بار تلفنــی تماس می گرفت 
و می گفــت بگویید چقدر ذخیره ســوخت 
مایع دارید؟ و وضعیت سوخت نیروگاه ها را 
یادداشت می کرد و دوباره۲روز بعد زنگ می زد 
می گفت که مشکلی که به من گفتید پیگیری 
کردیم. در تمام 3۶۵ روز سال هفته ای حداقل 
۴،3 بار از دفتر وزیر نیرو )آقای محرابیان( از 
مدیران نیروگاه ها پیگیری مســتمر صورت 
می گرفت؛ چون معلوم بود گلوگاه جدی است 
که باید رصد شود. این تا قبل از شهریور ۱۴۰3 
است. خب، بعد از تغییرات و روی کار آمدن 
دولت چهاردهم، مدیر نیروگاه می گفت که 
۲ماهی شد دیگر کلا این تماس ها قطع شد و 
کسی دیگر پیگیری نکرد. شما اگر نمودارهای 
ذخیره سوخت نیروگاه های کشــور را نگاه 
کنید روز 3۱ مرداد ۱۴۰3 همانقدر ذخیره 
ســوخت مایع در نیروگاه های کشور وجود 
داشت که روز مشابه سال ۱۴۰۰ ؛ زمانی که 
دولت به ما تحویل شــد و دولت سیزدهم را 
شــروع کردیم؛ یک قدری هم تازه بیشتر از 
آن ســال بود. اما آن زمان طلایی که باید در 
پایان تابســتان و  ماه اول پاییز صرف ذخیره 
سوخت نیروگاه ها می شــد، از دست رفت و 
متوسط سوخت تحویل شــده کاهش پیدا 
کرد؛ یعنی ۲ ماه پشت سر هم به جای اینکه 
سوخت بیشتری ذخیره کنند که آذر و دی از 
سوخت مایع استفاده شود، دقیقا در شهریور 
و مهر کاهش پیدا کرد. نتیجه این وضعیت هم 
اتفاق خیلی بدی شد؛ قطعی های برق فراگیر و 
آن حس نارضایتی که در عامه مردم ایجاد شد 
و من مطمئن هستم که خود دولت چهاردهم 

هم از این وضعیت راضی نبود.

صفحه آرا:  مهرداد هاشمیان

   از آغاز اجرای طرح نهضت ملی مســکن تا پایان فروردین ماه ۱۴۰۴، بانک مســکن موفق به 
انعقاد قرارداد ســاخت ۳۸۰ هزار و ۴۸۲ واحد مســکونی در قالب ۵۷ هزار و ۱۵۴ پروژه شــد. 
اعتباری که برای این پروژه ها درنظر گرفته شده، افزون بر ۱۷۷ هزار و ۱۰۴ میلیارد تومان است.

 معــاون امــور امــاک و کاداســتر ســازمان ثبــت اســناد و امــاک گفــت: کل امــاک 
شناسایی شده در کشور حدود ۴۴ میلیون پاک است و از این میزان، تقریبا ۳میلیون و 

۸۰۰ هزار پاک آن هنوز سند مالکیت ندارد.
 ۳۸۰

هزار واحد مسکونی
۳.۸
میلیون ملک

سروش خسرویگزارش
روزنامه نگار

گشتی در اقتصاد جهان

گشتی در اقتصاد ایران

خودنمایی چینی ها در بازار خودروهای برقی
بیش از ۷۰ برند خودروسازی چینی و بین المللی بیش از 
1۰۰ مدل جدید خودروی برقی را در نمایشگاه خودروی 
شانگهای در هفته جاری به نمایش خواهند گذاشت و 
رقابت شدید در بازار های برتر جهان برای خودروهای 

الکتریکی و هیبریدی را تشدید خواهند کرد.

 مجتبی ذوالنوری، نماینده مردم قم با اشاره 
به کاهش قیمت ارز در کشــور عنوان کرد: 
وقتی قیمت ارز بالا مــی رود، همه قیمت ها 
را به بهانه قیمت ارز بالا می کشند ولی الان 
که قیمت ارز پایین آمده است، کسی حاضر 

نیست قیمت ها را کاهش دهد.

دبیر انجمن حبوبات ایران اظهار کرد: ثبت 
سفارش 2۵ الی 3۰ هزار تن حبوبات به ویژه 
لوبیا، موجب شد هم کمبودها جبران و هم 
روند قیمت ها کنترل شــود؛ به طوری که 

اکنون بازار در شرایط باثباتی قرار دارد.

براســاس آمار گمرک دربــاره صادرات 
محصولات لبنی در یــازده ماهه 14۰3در 
مقایسه با مدت مشــابه سال 14۰2شاهد 
افزایش 43درصدی ارزش صادرات لبنیات 
و 19درصدی حجم صادرات این محصول 

بوده ایم.

رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه 
در ۶ ماه نخست اجرای برنامه هفتم توسعه، 
۶۵ آیین نامه این برنامه تصویب شده است، 
گفت: این رقم نشان دهنده عملکرد جدی 
دولت در اجرای قانون برنامه هفتم توسعه 

است.

معاون راه آهن از ورود وام روســی به صنعت 
ریلی کشــور خبــر داد و گفــت: یکی از 
استراتژی های ما برای تامین مالی پروژه های 
ریلی متنوع سازی  و فعال سازی تمام ابزارهای 
تامین مالی ازجمله استفاده از ظرفیت بانک ها 

و مؤسسات مالی خارجی است.

برخی کارگزاری های بورس پارسال زیان ده شدند 
 دبیرکل کانون کارگزاران بورس با اشاره به درآمدهای 
پایین و حتی زیان ده شدن برخی کارگزاری ها در سال 
گذشته خواستار افزایش دامنه نوسان و تغییر حجم 

مبنا از سوی سازمان بورس شد.

قیمت نفت در معاملات روز سه شنبه بازار 
آسیا، روند نزولی روز گذشته را معکوس 
کرد و افزایش یافــت. بهای معاملات آتی 
نفت برنت با 42 ســنت معادل ۰.۶ درصد 
افزایش، به ۶۶ دلار و ۶8 سنت در هر بشکه 

رسید.

دونالد ترامــپ، رئیس جمهور آمریکا، به 
حمله لفظی خود به جــروم پاول، رئیس 
فدرال رزرو به دلیل امتناع از کاهش بیشتر 
نرخ های بهره، ادامه داد و بازارهای مالی را 

به لرزه درآورد.

همزمان بــا افزایش نگرانی ها نســبت 
به جنــگ تعرفــه ای دونالــد ترامپ، 
رئیس جمهور آمریکا و تشدید اختلافات 
وی با جروم پاول، رئیس بانک مرکزی این 
کشور، قیمت جهانی دلار به پایین ترین 
سطح خود در 3سال گذشته سقوط کرد.

 روز سه شــنبه قیمت طلا دوبــاره روند 
صعودی روزهای اخیــر را در پیش گرفت 
و بیش از 4.۵ درصد رشــد کرد. بر همین 
اســاس در بازار کامکس که زیرمجموعه 
بورس کالای نیویورک است قیمت طلا به 

3۵۰۰ دلار رسید.

در واکنش به دور تــازه ای از تعرفه های 
گســترده دولــت ترامپ علیــه چین، 
صندوق های ســرمایه گذاری دولتی پکن 
ســرمایه گذاری های خود در بازار سهام 

خصوصی آمریکا را متوقف کرده اند.

مدیر اداره نظارت بر بانک ها و مؤسسات 
اعتباری بانک مرکــزی اعلام کرد:  برنامه 
اصلاحی برای افزایش کفایت ســرمایه 
9 بانک غیردولتی از سوی بانک مرکزی به 

این بانک ها ابلاغ شده است.

 

در ماه های اخیــر یکی از موضوعات 
اصلی اقتصاد ایران، ناترازی هاست؛ 

چه در بخش انــرژی و چه در بخش 
بودجــه و مســائل کلان اقتصادی. 
دولتمــردان می گویند بــرای رفع 
ناترازی ها باید تصمیمات سخت گرفت 
که نیازمند همراهی مردم اســت. اما 

ریشه ناترازی ها چیست و آیا فقط با 
سیاست های قیمتی می توان به جنگ 
ناترازی ها رفــت؟ در همین زمینه با   
احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد دولت 

سیزدهم گفت وگو کرده ایم.

برنامه دولت سیزدهم برای حل ناترازی ها  
احسان خاندوزی: ما در دولت پیش ، هم تدابیر کوتاه مدت و هم تدابیر اساسی پایدار بنیادین و به قول بچه های بازار 
سرمایه، فاندامنتال  برای حل نا ترازی ها  درنظر گرفتیم. خب تدبیرهای کوتاه مدت در همان شهریور، مهر و آبان سال 
۱۴۰۰ انجام شد، اما   مسکن بود. ما لازم بود اصل ماجرا را چاره کنیم؛ به عنوان مثال ناترازی بودجه دولت، 
بالاخره سال های سال داشت فشار می آورد. به نظر  می رسید که  با ایجاد کردن انضباط بودجه ای 
خیلی از مسائل حل می شود. خوب ما سال ۱۴۰۰ را برای زیرسازی آن اصلاح بنیادین بودجه 
صرف کردیم، ثمره اش را اول ســال ۱۴۰۱دیدیم. برای نخســتین بار بعد از ۵۰،۴۰ سال 
در فروردین ۱۴۰۱ حقوق کارمندهای دولت در شــرایطی پرداخت شد که یک ریال از 
تنخواه بانک مرکزی استفاده نکردیم. الحمدلله این روند، پایدار بود و سال ۱۴۰۲ هم دقیقا 
همین شد و سال ۱۴۰3 با تکمیل کردن پروژه حساب واحد خزانه و اتفاقاتی که در حوزه 

خزانه داری افتاد، این روند ادامه پیدا کرد.


